
Bestyrelsesmødet den 24. Oktober 1910
i

Det kgl. danske Landhusholdningsselskab.

T i l  Stede var Præsidenterne: Kammerherre C a r l  B e c h ,  Hof
jægermester F .  F r i i s ,  der ledede Mødet, og Lehnsgreve W e d e l l .  
Af Bestyrelsesraadet var mødt d’Hrr.: Professor B .  B a n g ,  Gods
ejer A l e x .  B e c h ,  Landbrugslærer C h r .  C h r i s t e n s e n ,  Proprietær 
C. G r u t  H a n s e n ,  Hofjægermester G. E .  G r u n e r ,  Gaardejer J . P .  
J e n s e n ,  Direktør J .  T .  J u n c k e r ,  Forstander H . P .  L a r s e n ,  Etats- 
raad W .  A .  L a n g  k i l d e ,  Inspektør J. P .  L e e g a a r d ,  Gaardejer A n 
d e r s  N i e l s e n ,  Kammerherre C. O x h o l m ,  fhv. Forstander N .  
P e d e r s e n ,  Gaardejer P. P. P i n s t r u p ,  Proprietær O. R a s m u s s e n ,  
Greve L .  R e v e n t l o w ,  Lehnsbaron R o s e n k r a n t z ,  Forpagter 
G. F .  S c h r o l l ,  Forpagter S e l c h a u  H a n s e n ,  Jægermester F .  H .  
S k o v ,  Forpagter C h r .  S o n n e ,  Gaardejer J .  S ø r e n s e n  (Saxager), 
Hofjægermester A . T e s d o r p f ,  Godsinspektør T i l e m a n n ,  Profes
sor T . W e s t e r m a n n  og Forpagter ./. W i l l u m s e n .

Den ledende Præsident, Hofjægermester F r i i s ,  aabnede 
Mødet med at udtale omtrent følgende: Den 22. April afgik 
Forpagter O t t o  H ø f f d i n g  ved Døden. Budskabet herom vakte 
almindelig Sorg i Landbruget. I det Par Aar, Forpagter H ø f f 
d i n g  havde beklædt Formandspladsen i »De samvirkende Land
boforeninger i Sjællands Stift«, havde han vundet almindelig 
Sympathi, thi han ejede udmærkede Betingelser for at udfylde 
denne betydningsfulde Plads: han var en kundskabsrig og be
gavet Mand og en retlinjet Karakter, der udmærket forstod at 
repræsentere og forhandle. Ogsaa her i Selskabet vil vi i høj 
Grad savne Forpagter H ø f f d in g .  Han valgtes til Medlem af vort 
Bestyrelsesraad i December 1901, han omfattede Selskabet og 
dets Virksomhed med levende Interesse, og naar Selskabet paa
kaldte hans Hjælp, Baad eller Medvirken, kaldte det aldrig 
forgæves. Vi vil mindes Forpagter H ø f f d i n g  som en loyal og 
dygtig Medarbejder, en Gentleman i Sind og Optræden.

49*
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Efter at Hofjægermester F r i i s  derefter havde budt det ny 
Medlem af Bestyrelsesraadet, Forstander H . P .  L a r s e n ,  Malling, 
velkommen, gik man over til Dagsordenen.

Hofjægermester F r i i s  meddelte, at han ønskede at trække 
sig tilbage som Præsident i Selskabet. Grunden hertil var selv
følgelig ikke den, at hans Interesse for Selskabet var kølnet, 
men fordi han mente det rigtigst, at en Mand i hans frem
rykkede Alder veg Pladsen for en yngre Mand. Hofjægermester 
A . T e s d o r p f  rettede en indtrængende Opfordring til Hofjæger
mester F r i i s  om endnu engang at modtage Genvalg, men denne 
fastholdt sin Beslutning. Under Diskussionen om, hvem Be
styrelsen skulde henlede Medlemmernes Opmærksomhed paa 
som eventuel Stedfortræder for Hofjægermester F r i i s ,  frem
hævedes det ønskelige i, at den Forbindelse mellem Selskabet 
og Landbrugsvidenskaben eller Landbohøjskolen, der i sin Tid 
blev indledet ved Professor B .  S. J ø r g e n s e n s  Valg til Præsident, 
og som siden er opretholdt gennem Præsidenterne F j o r d ,  la  
C o u r ,  S e g e l c k e  og F. F r i i s ,  blev bevaret. Forhandlingerne 
endte med, at Bestyrelsesraadet opfordrede Professor T . W e s t e r -  
m a n n  til at erklære sig villig til at modtage Valg i Hofjæger
mester F r i i s ’ Sted, og Professoren erklærede sig rede til at 
paatage sig Flvervet som Præsident i Selskabet, saafremt dettes 
Medlemmer vil vælge ham hertil.

D u e l i g h e d s b e l ø n n i n g e r  f o r  L a n d a r b e j 
d e r e  o g  T y e n d e .  Sekretær H e r l e l  mindede om, at man 
allerede paa et Bestyrelsesmøde i 1901 havde besluttet, at der 
af Tilskudet fra J u l i u s  S lc r ik e s  Stiftelse skulde opsamles Mid
ler til at uddele Medailler som Belønninger til Landarbejdere 
og Tyende paa Landet, der havde vist fremragende D y g t i g -  
h e d i deres Gerning. Da Selskabet i Fjor raadede over til
strækkelige Midler til Foranstaltningens Gennemførelse, udar
bejdedes der, efter Forhandling med Belønningsudvalget, nær
mere Regler for Uddelingen af saadanne Medailler, hvilke Reg
ler blev fremlagte paa Bestyrelsesmødet i September Maaned i 
Fjor. Imidlertid viste det sig, at Meningerne om Betimeligheden 
af nu at skride til denne Foranstaltning var delte, Bestyrelses
raadet ønskede nærmere at overveje Sagen, og det vedtoges 
derfor at udskyde den et Aar og altsaa atter at fremlægge den 
paa et af Møderne i indeværende Aar. Det er altsaa dette, der 
herved sker. —  I den derefter følgende Diskussion udtalte flere 
Medlemmer af Bestyrelsen det ønskelige i, at Selskabet nu op
tager den foreslaaede Foranstaltning, dog saaledes, at der ved 
Uddelingen af Medaillen ikke alene tages Hensyn til Dygtig
heden, men ogsaa til lang og tro Tjeneste, og det vedtoges, at
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Selskabet nu skal lade præge en Medaille, af hvilken der fore
løbig bliver at uddele indtil 10 om Aaret. Medaillen skal led
sages af et Diplom og tilkendes, efter Indstilling af Landbrugets 
lokale Foreninger, Tyende paa Landet og Landarbejdere 
(Mænd og Kvinder), der har vist særlig Dygtighed i et eller 
flere til Landbrug, Havebrug eller Skovbrug hørende Fag og 
har præsteret lang og tro Tjeneste. De nærmere Regler for 
Medaillens Uddeling vil senere blive offentliggjorte.

Den næste Sag paa Dagsordenen var et Forslag fra Præ
sidiet om N e d s æ t t e l s e n  a f  e t  U d v a l g  t i l  a t  t a g e  
S p ø r g s m a a l e t  o m  F o r a n s t a l t n i n g e r  t i l  T u b e r 
k u l o s e n s  B e k æ m p e l s e  u n d e r  O v e r v e j e l s e .  Grev 
W e d e l l  oplyste, at de tyske Foranstaltninger m. H. t. Tuber
kulinprøverne i Karantæneanstalterne havde foranlediget, at 
Selskabet havde indbudt Repræsentanter for Fællesforeningerne, 
Professor B. B a n g  og Statskonsulenterne A p p e l  og M ø r k e b e r g ,  
til et Møde d. 15. Juni i Aar for at drøfte dels den foreliggende 
Situation, dels hvad der kan gøres for at fremme Tuberkulosens 
Udryddelse i Besætningerne. Der førtes angaaende det sidste 
Spørgsmaal en indgaaende Forhandling, og der fremsattes en 
Række Forslag til Foranstaltninger til Bekæmpelse af Tuber
kulosen. Der blev saaledes bl. a. foreslaaet: Udgivelsen af en 
kort, klar og populær historisk Redegørelse om Tuberkulosen 
i Danmark, hvad der hidtil er gjort til dens Bekæmpelse og 
hvad der yderligere bør gøres; Etableringen af et Præmierings
system; Bevilling af et større Statstilskud end det nuværende 
til Udryddelse af tuberkuløse Dyr (gentagne Undersøgelser af 
Besætningerne, Erstatning ikke blot for Nedslagning af yver
tuberkuløse Dyr, men ogsaa af andre udpræget tuberkuløse 
Dyr); Oprettelsen af Foreninger i Lighed med den i 1905 op
rettede Tuberkulinforening; Offentliggørelse hvert Aar af en 
Fortegnelse over de Besætninger, der har bestaaet Tuberkulin
prøven; Afholdelsen af en Række Foredrag Landet over o. s. v. 
Disse Forslag, der sikkert vil kunne suppleres med andre, for
tjener en grundig Overvejelse, og det er derfor, at Præsidiet 
henstiller til Bestyrelsesraadet, at Selskabet nedsætter et Ud
valg til at overveje Tuberkulose-Spørgsmaalet og fremkomme 
med en Indstilling til Selskabet. Efter nogen Forhandling ved
toges dette, og Udvalget kom til at bestaa af følgende: Stats
konsulent A .  A p p e l ,  Professor B .  B a n g ,  Statskonsulent P .  A.  
M ø r k e b e r g ,  Folketingsmand P .  T b .  N i e l s e n ,  Jægermester S k o v ,  
Landstingsmand Sørensen (Saxager) og Lehnsgreve Wedell 
(Udvalgets Formand).
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Forslaget om N e d s æ t t e l s e n  a f  e t  U d v a l g  t i l  at  
t a g e  S p ø r g s m a a l e t  o m L a n d b r u g e t s  R e g n s k a b s 
væ sen  — d eru n d er  M ark reg n sk a b er  — u n d er O ver
v e j e l s e  blev fremlagt af Sekretær H e r t e l ,  der fremhævede, 
at Erkendelsen af Regnskabsføringens Vigtighed sikkert er til
strækkelig udbredt i Landbefolkningen, men at Meningerne om 
den rette Form for Regnskabsføring er meget delte: nogle Regn
skabsbøger er baserede paa enkelt Bogholderi, andre paa dob
belt og atter andre paa Former, der i forskellig Grad nærmer 
sig det dobbelte Bogholderi. Ligeledes er Meningerne stærkt 
delte, naar det gælder Spørgsmaalet, om, hvorledes Regnskabs
føringen skal søges gennemført ude i Landbruget: om man 
skal stræbe hen til, at enhver Landmand selv fører sit Regn
skab, eller om dette (paa de store Gaarde) bør ske ved lønnede 
Medhjælpere, eller om man skal søge Regnskabsforeninger op
rettede, eller Kontrolforeningernes Virksomhed udvidet o. s. v. 
Ogsaa om Værdiansættelsen af de forskellige Faktorer, der be
tinger Landbrugets Rentabilitet, hersker der stor Uenighed, og 
dette baade hvad Kvægbruget og Markbruget angaar. Et even
tuelt Udvalg skal da formentlig søge at bringe Fasthed og 
Konsekvens ind i disse Forhold, søge at fremkalde Tro og Til
lid til, at Regnskabsspørgsmaalet kan løses, og paapege de 
Veje, ad hvilke dette kan ske. Dets Opgave maa formentlig t. 
Eks. blive d e l s  at opstille saadanne Regler for de forskellige 
Regnskabsformer — afpassede efter som det drejer sig om 
Regnskaber for store eller smaa Gaarde, Enkeltmandsregn
skaber eller Fællesregnskabsføring i Foreninger eller Bureauer 
— at de kan vente at samle et Flertal af praktiske Landmænd 
om sig, d e l s  at paavise de bedste Veje, ad hvilke Regnskabs
føringen kan blive almindelig gennemført her i Landet. —  
Det vedtoges at nedsætte et Udvalg, men at udsætte Valget af 
dets Medlemmer til Bestyrelsesmødet i December Maaned, for 
at Selskabet — paa Forslag af Gaardejer A n d e r s  N i e l s e n ,  Svej
strup Østergaard — kan forhandle med de landøkonomiske 
Fællesforeninger om Udvalgets Sammensætning.

Hofjægermester F r i i s  indledede derefter den næste Sag paa 
Dagsordenen: F o r s l a g  o m  N e d s æ t t e l s e n  a f  e t  U d 
v a l g  t i l  a t  t a g e  S p ø r g s m a a l e t  o m  e n  F o r a n 
d r i n g  a f  » F æ l l e s  n o t e r i n g e n  f r a  K j ø b e n h a v n s  
K r e a t u r k o m m i s s i o n æ r e r «  u n d e r  O v e r v e j e l s e .  
Som bekendt har Spørgsmaalet om Tilvejebringelsen af en For
andring af Noteringsforholdene paa Kjøbenhavns Kvægtorv i 
tidligere Aar gentagne Gange været drøftet indenfor Landbru
get. Før 1897 gaves der ikke nogen samlet Notering for Kvæg-
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omsætningen paa Kjøbenhavns Kvægtorv, men der offentlig- 
gjordes mindst 3 afvigende Markedsberetninger. Ofte blev disse 
ikke forandrede Maaneder, ja halve Aar igennem, og de var 
mere vildledende end vejledende. Noteringsspørgsmaalet blev 
drøftet paa et Bestyrelsesmøde her i Selskabet i 1S90, Ønskelig
heden af en bedre Ordning af Prisnoteringen blev stærkt frem
hævet, og det meddeltes, at Selskabet havde paatænkt at faa 
indført Auktioner i Lighed med, hvad Tilfældet var i England, 
men man havde maattet opgive det, fordi Auktionsomkostnin
gerne var for store herhjemme. Forhandlingerne her i Sel
skabet førte imidlertid ikke til noget, og de samvirkende sjæl
landske Landboforeninger nedsatte senere et Udvalg, der bestod 
af Forpagter T h a l b i t z e r  og Kaptajn D o n s ,  til at undersøge 
Sagen. Paa Grundlag af deres i 1892 afgivne Betænkning ind
gik Bestyrelsen i 1893 til Indenrigsministeriet med et Andra
gende, der var undertegnet af Formænd og Næstformænd i 
samtlige Fællesforeninger, i hvilket der gøres Rede for de uhel
dige Forhold paa Kvægtorvet og anmodes om Ministeriets Med
virken til en Omordning af Markedsforholdene, bl. a. ved T il
vejebringelsen af paalidelige Markedsberetninger ved Bistand 
af Administrationen paa Kvægtorvet og edsvorne Mæglere. 
Atter denne Gang løb Overvejelserne ud i Sandet. Nogle Aar 
efter tog Landhusholdningsselskabet atter Affære. Veterinær
konsulent A r u p  holdt i 1896 et Foredrag i Selskabet om Sagen, 
og Selskabet indbød derefter Repræsentanter for Kjøbenhavns 
Magistrat, Landbrugets Fællesforeninger, Kommissionærerne og 
Slagterlavet til et Møde, hvis Hensigt var at søge tilvejebragt 
en officiel Notering, overbyggede Salgshaller m. m. Mødet var 
fastsat til den 8. Februar, men den 2. Februar modtog Selskabet 
en Skrivelse fra Kommissionærerne, der meddelte, at de fra 
den 1. Februar 1897 selv havde valgt en Kommission, der 
skulde udarbejde en ugentlig Fællesnotering, og de ønskede 
derfor ikke at deltage i Mødet. løvrigt bemærkede de, at der 
ved Skemaet for Noteringen var taget Hensyn til de Udtalelser, 
der faldt i Diskussionen efter Konsulent A r u p s  Foredrag i 
Selskabet. Efter Modtagelsen af denne Skrivelse besluttede 
Selskabet sig til ikke at afholde det berammede Møde og indtil 
videre lade Sagen ligge, og dette saa meget mere som der af 
de samvirkende sjællandske Landboforeninger blev paabegyndt 
en Notering for Eksportkvæg ved sjællandske Slagterier. Denne 
sidste Notering, der ikke fik stor Betydning, bortfaldt efter et 
Par Aar. — Efter Februar 1897 udsendtes der altsaa fra Kvæg
torvet kun een Notering, det blev ikke de enkelte Firmaers 
Privatinteresser, der fik Lov til at raade, men Noteringen blev
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et Udtryk for Kommissionærernes Fællesinteresser, og man 
haabede nu ved en Sammenligning med Beretningerne fra de 
Kvægmarkeder, Kjøbenhavn stod i Forbindelse med, at faa et 
Correktiv til Noteringen. Vel var denne, sammenlignet med de 
tidligere Forhold, et Fremskridt, men da den ved Sammenlig
ning med Noteringerne fra Berlin og Hamburg stadig viste sig 
lavere, end den burde være, anmodede i 1902 Selskabet Kon
sulent A r u p  om at holde et Foredrag om Noteringen paa Kjø
benhavns Kvægtorv. Til Foredraget var Kreaturkommissio
nærerne indbudte, men de mødte ikke. Konsulent Arup fore
slog bl. a., at nogle uafhængige Slagtere skulde have Sæde i 
Noteringsudvalget, og at der skulde ansættes en uinteresseret 
Formand til at samle de ugentlige Opgivelser fra Medlemmerne 
af Udvalget og affatte Markedsberetningen. Forøvrigt blev der 
ikke gjort videre ved Sagen, de faldne Udtalelser toges til Efter
retning, idet man haabede, at de vilde virke som tilsigtet paa 
Noteringsudvalget. Siden da har Spørgsmaalet-om den kjøben- 
havnske Notering ikke været fremme til Drøftelse her i Sel
skabet og, saa vidt vides, heller ikke i Fællesforeningen før 
netop i disse Dage. Det eneste, der er fremkommet, er en 
aarlig Bedegørelse (til 1908) for Forholdene mellem Kjøben
havns og Hamborgs Noteringer, afgiven af Konsulent A r u p .  
Som Noteringsforboldene har udviklet sig navnlig i det sidste 
Aar, er de mere vildledende end vejledende, og det er derfor, 
Præsidiet har stillet Forslag om Nedsættelsen af et Udvalg til 
paany at tage Noteringsspørgsmaalet op og fremkomme med 
Forslag om en bedre Ordning.

Efter nogen Forhandling vedtoges det at nedsætte det 
foreslaaede Udvalg og at henstille til »De samvirkende Landbo
foreninger i Sjællands Stift« at vælge Halvdelen af Udvalgets 
Medlemmer.

Kasserer H . C. L a r s e n  forelagde derefter F o r s l a g  t i l  
B u d g e t  f o r  R e g n s k a b s a a r e t  1. A p r i l  1 9 1  1—3 1. 
M a r t s 1 9 1 2. Af de smaa Forandringer, der findes i dette 
Forslag sammenlignet med det sidst vedtagne Budget, kan næv
nes, at Indtægtssiden er forhøjet med 300 Kr., der er den 
Sum, Foreningen De danske Atlanterhavsøer fremtidig udreder 
for sit Kontor i Landhusholdningsselskabets Lejlighed. Budget
forslaget udviser et Overskud paa 1500 Kr. til Afbetaling paa 
Selskabets Gæld, der den 1. April 1911 anslaas til 3000 Kr. 
Det vedtoges at fremlægge Budgettet, der balancerede med 
98.198 Kr., i den foreslaaede Skikkelse paa den kommende 
Generalforsamling.
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Om S e l s k a b e t s  M e d v i r k n i n g  t i l  a t  f ø r e  F a 
m i l i e r ,  d e r  e r  f l y t t e d e  t i l  H o v e d s t a d e n ,  t i l 
b a g e  t i l  L a n d e t ,  gav Sekretær I i e r t e l  følgende Oplysnin
ger: Paa Selskabets sidste Bestyrelsesmøde blev der givet en 
Meddelelse om, at De samvirkende Menighedsplejer i Kjøben- 
havn havde anmodet Selskabet om at medvirke til at føre 
Familier, der var flyttede ind til Hovedstaden, tilbage til Lan
det; Bestyrelsen mente, at Selskabet skulde yde sin Medvirk
ning hertil og henviste Sagen til Landarbejderudvalget. Den 
blev derefter drøftet paa et Møde mellem Udvalget og Præ
sidiet, og man enedes om forsøgsvis at sende den fra Menig
hedsplejerne modtagne Fortegnelse over Familier, der ønskede 
at vende tilbage til Landet, til Bestyrelsens Medlemmer og 
anmode disse om at være behjælpelige med at faa Familierne 
anbragte. I Forsommeren modtog Selskabet Meddelelse om 
13 Familier, der ønskede Arbejde paa Landet, og Henvendelsen 
til Bestyrelsesmedlemmerne affødte Tilbud om Anbringelsen af 
10 Familier. Forhandlingerne mellem Husbonderne og Arbej
derfamilierne førtes gennem Menighedsplejerne og resulterede 
i, at 5 Familier blev anbragte. At ikke flere Engagementer gik 
i Orden, ligger efter Menighedsplejernes Anskuelse i, at Sam
arbejdet begyndte lidt sent, saa der var forhandlet med forskel
lige Arbejdsgivere udenfor Landhusholdningsselskabet. I Efter- 
aaret modtog Selskabet atter fra Menighedsplejernes Arbejds- 
hjælp Oplysninger om 5 Familier, der ønskede Anbringelse paa 
Landet; der indkom 6 Tilbud om Antagelse af disse, og det 
er foreløbig lykkedes atter at faa 1 Familie anbragt, medens 
der føres Forhandlinger om de andre Familiers Anbringelse. —  
Bestyrelsesraadet vedtog at fortsætte med den saaledes paa
begyndte Foranstaltning.

A n b r i n g e l s e  a f  u n g e  I s l æ n d e r e  o g  F æ r i n 
g e r  s o m  L a n d v æ s e n s l æ r l i n g e r  u n d e r  S e l s k a 
be t .  Sekretær H e r t e l :  Foreningen De danske Atlanterhavsøer 
har i en Skrivelse henstillet til Landhusholdningsselskabet at 
antage unge Islændere og Færinger som Lærlinger under Sel
skabet, naar de opfylder de Krav, som dette stiller til sine 
Lærlinger. Selskabet har svaret, at det under den nævnte For
udsætning vil være villig til at antage Islændere og Færinger 
som Lærlinger paa mindre Gaarde, og for saa vidt de ikke 
opfylder Betingelserne for straks at kunne optages som Lær
linger, vil Selskabet endvidere underhaanden søge at hjælpe 
dem til at gennemgaa en forberedende Læretid her i Landet, 
indtil de opfylder Betingelserne. Meddelelse herom er sendt til 
»Færø Amts Tidende« og paa islandsk til 6 Blade paa Island.
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Det skal nu vise sig, om Selskabets Henvendelse vil medføre 
Resultater.

Kasserer H . C. L a r s e n  gav Meddelelse om U d v a l g e t  
a n g a a e n d e  l a n d ø k o n o m i s k e  J o r d b u n d s u n d e r 
s ø g e l s e r .  Ved Selskabets Generalforsamling i Fjor havde 
Professor R ø r d a m  rettet en Henstilling til Præsidiet om at ned
sætte et Udvalg til at tage forskellige Spørgsmaal vedrørende 
den landøkonomiske Jordbundsundersøgelse under Overvejelse, 
bl. a. ogsaa Spørgsmaalet om, hvorledes de hidtil stedfindende 
Jordbundsundersøgelser kunde bringes i Samarbejde. Disse har 
hidtil været varetagne af forskellige Institutioner, saaledes Hede
selskabet, De samvirk, danske Landboforeninger, Statens For
søgsvirksomhed i Plantekultur og Kommissionen for Danmarks 
geologiske Undersøgelse, men uden at der har været noget 
egentligt Samarbejde mellem dem. Det var saaledes ikke ude
lukket, at der efterhaanden kunde opstaa sideordnede og del
vis konkurrererende Virksomheder paa dette Omraade til Skade 
for en sund Udvikling af disse for Landbruget vigtige Under
søgelser. Præsidiet var derfor enigt i, at et saadant Udvalg 
burde nedsættes, og det fandt, at det rettest burde bestaa af 
Repræsentanter for de nævnte Institutioner og at Ledelsen af 
dets Arbejde maatte overdrages Kommissionen for Danmarks 
geologiske Undersøgelse, hvis hidtidige Arbejder sikkert for en 
væsentlig Del maa lægges til Grund for de fortsatte Under
søgelser. Det anmodede derfor Kommissionen om paa den 
angivne Maade at nedsætte et Udvalg med det Formaal: 1) at 
bringe et Samarbejde i Stand mellem de 4 nævnte Institutioner 
angaaende landøkonomiske Jordbundsundersøgelser, 2) at paa
pege de Opgaver paa dette Omraade, som det vil være ønske
ligt at tage op, og 3) at angive i Hovedtrækkene de Fremgangs- 
maader, der bør anvendes ved Undersøgelsernes Gennem
førelse.

Udvalget blev nedsat i afvigte Foraar og kom til at bestaa 
af Statsgeolog, Dr. phil. V. M a d s e n  og Dr. phil. P . H a r d e r  
for Danmarks geologiske Undersøgelse, Kammerherre C. B e c h  
og Magister A. M e n t z  for Hedeselskabet, Konsulenterne O. H .  
L a r s e n  og M. K .  K r i s t e n s e n  for Landboforeningerne, Professor 
T . W  e s t e r  m a n n  og Laboratoriebestyrer H a r a l d  R . C h r i s t e n s e n  
for Statens Forsøgsvirksomhed, samt Forslagsstilleren, Profes
sor, Dr. phil. K .  R ø r d a m ,  og, som Repræsentant for Landhus
holdningsselskabet, Taleren.

I Sommerens Løb har Udvalget afholdt en Række Møder 
og vedtaget Samarbejde paa forskellige Omraader samt angivet 
en Række Opgaver, som det maa anbefales at tage op til Løs-
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ning. Nærmere Redegørelse herfor, saa vel som for Udval
gets Arbejde i det hele, vil senere fremkomme, formentlig i 
»Tidsskrift for Landøkonomi«.

Angaaende en I n d s a m l i n g  a f  O p l y s n i n g e r  v e d 
r ø r e n d e  d e n  l a n d ø k o n o m i s k e  U n d e r v i s n i n g  
i f o r s k e l l i g e  S t a t e r  meddelte Sekretær H e r t  e l ,  at da 
Selskabet er af den Anskuelse, at det i forskellige Henseender 
vil være af stor Interesse at faa udførlige og autentiske Op
lysninger om det omfattende og vigtige Arbejde, som paa de 
forskellige Regeringers Foranstaltning og med deres pekuniære 
Understøttelse udfoldes for at dygtiggøre Landmændene i deres 
faglige Gerning. Selskabet har derfor rettet en Anmodning til 
Udenrigsministeriet om at være det behjælpelig med at frem
skaffe Oplysninger om, hvorledes en Række Stater har organi
seret deres praktiske og teoretiske Landbrugsundervisning, 
med hvor store Beløb de understøtter den, den Udstrækning, i 
hvilken Landbefolkningen deltager i den m. m. Udenrigsmini
steriet stillede sig meget imødekommende til denne Anmodning, 
og Selskabet udarbejdede et Spørgeskema, som Ministeriet har 
tilstillet sine Embedsmænd i de paagældende Stater til Ud
fyldning. De Stater, Selskabet har ønsket Oplysninger fra, 
er Norge, Sverige, Preussen, Kongeriget Sachsen, Oldenborg, 
Baden, Østrig, Ungarn, England, Frankrig, Holland, Bel
gien, de Forenede Stater i Nordamerika, Kanada, Australien 
og Japan. Selskabet har alt modtaget en Del Materiale fra 
Udenrigsministeriet; naar alt er indgaaet, vil det blive bearbej
det og offentliggjort. Det er imidlertid et saa omfattende Mate
riale, der alt foreligger, at der let vil kunne hengaa et Aars Tid 
eller maaske endnu længere, før det er bearbejdet.

D e  d a n s k e  E r h v e r v s  G u l d s k j o l d  t i l  K o n g  
E d w a r d s  B a a r e .  Hofjægermester F r i i s  meddelte, at der 
i Maj Maaned var rettet Forespørgsel fra Handel, Skibsfart, 
Industri og Haandværk til Selskabet, om Landbruget vilde 
være med til ved en Deputation at lægge et Guldskjold med 
Paaskrift »Fra de danske Erhverv« paa Kong Edwards Kiste 
som et synligt Vidnesbyrd om det danske Folks Deltagelse i den 
Sorg, der havde grebet den britiske Nation ved Kongens Død. 
Selskabet svarede selvfølgelig ja, det satte sig telegrafisk i For
bindelse med De samvirkende danske Landboforeninger, og 
de to Organisationer udsendte en Opfordring til en Række 
Mænd og Foreninger om at yde Bidrag til Hjælp ved Dæknin
gen af Landbrugets Udgifter ved denne Sympathitilkendegivelse. 
Bidragene strømmede saa rigeligt ind, at Landbrugets Udgifter 
i alt væsentligt blev dækkede. I den Deputation, der over-
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værede Kong Edwards Bisættelse, var Lehnsbaron R o s e n k r a n t z  
Landbrugets Repræsentant og Deputationens Ordfører overfor 
Dronning Alexandra. Guldskjoldet, der ikke kunde blive fær
digt til selve Bisættelsesdagen, blev senere overrakt Dronningen 
af den danske Gesandt i London, og ved denne Lejlighed paa
lagde Dronningen Gesandten overfor de danske Erhverv at 
udtale Hendes Majestæts »dybtfølte Tak og Paaskønnelse for 
den smukke Tanke og for den kunstneriske og smagfulde 
Maade, paa hvilken denne Tanke var bleven udført.«

Endelig gav Hofjægermester F r i i s  Meddelelse om, at 
T h o r s h a v n s  M æ l k e f o r s y n i n g  havde anmodet Sel
skabet om at sende en Mejerikonsulent til Thorshavn for at 
bistaa med Ordningen af Selskabets tekniske Ledelse. Mælke
forsyningen, der vel er et Aktieselskab, men hvis Formaal er 
hygiejnisk og filantropisk og ikke at tjene Penge, blev oprettet 
1906, og Selskabets Mejerikonsulent, cand. polyt. E l l b r e c h t ,  
var behjælpelig ved dets Oprettelse. Det laa da nær, at Selska
bet anmodede Hr. E l l b r e c h t  om atter at rejse til Thorshavn for 
at bistaa Mælkeforsyningen. Hr. Ellbrecht rejste derop i Slut
ningen af Maj og bistod Mælkeforsyningen paa forskellig Maade, 
saaledes at denne nu forhaabentlig er kommen ind i det rig
tige Spor. Landhusholdningsselskabet har imidlertid anmodet 
Konsulenten om vedblivende at have Opmærksomheden rettet 
paa, hvad der yderligere kan gøres for at fæstne Forholdene 
for Thorshavns Mælkeforsyning.


